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Ms. Wett: Mr. Sampson, can we start this by having you

tell me your fulljhame?

Mr. Sampson: Mf) name is Martin Jacob Sampson. TheMSampsonﬁ

is an old pioneer name. I always laugh about that because

people generally think I'm Scandinavian from my name, however

old man, Sampson, Ben Sampson, came into Skagit County, his

grandson told me that old Ben was a Dutchman, he'd acquired

his name some place in the east part of the United States

coming over here, like many of those gfﬁlr pioneers did.

Of course that's our name and my parents homesteaded outside

of the reservation and Ben Sampson had an Indian wife, she was

part Canadian, he had daughters from that, were born in the Fesee Rover Aceon
’jhwhmﬁ“&%tates and settled 4here and homesteaded and my parents came,

VW@Grandmother, my mother's mother and them, they were part

Canadians and §32%¥w§o of course they were very friendly to

us. So then we was... My Father's name was Joe Sam, or Sam

Joseph, either way, because, so thats where we get the Sampson,

they called him, Joseph Sampson. Thats how we get that from

the o0ld timees, Pﬁﬂ&wﬁﬁ

W: Where were you born?

S: I was born at Skagit City, its about five miles below Mt.

5&:&"&& wes o vweliopedes iR Chuadt bt -

Verneén. The Steamboat came into,...the stopping place was

Skagit City. That was the Metropolis, Then it went up here

to Mt. Vernon as far as to Jandice ....That's where I was born

July 3, 1888. I beat the state by one year but there is a

mix up in my records. Some of the records say that I was

born 1866, well when I listed, when I was enlisted in the
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S: Armed Forces during World War I, I cut my age down two
years and from that,...but my regular age is 1888. July 3rd.
W:- That makes you about what Eighty....?

S: Eighty-six or Eighty-seven.

W: Can you tell me a little bit about your family, about

your mother and father?

S: Well, during their time, not only with them, but thevpolicy

of the Indians at that time was intribal marriages forfgkcurity.

T
It seems that Joseph Sampson' simother came from Duwamlshg*Dyeople,
% R ﬁw“
Somewhere, might been around Duwamishls Whitdr /ver and all that

Duwamish area. You see that was where she was from. But his
grandmother came from Duwamish and married into the Snoqu&mie.

Now that marriage,then she married a Snoquadmie man. Out of that

i ———— T
2% b

marriage come her father, grandfather was Pat éﬁ%ﬁﬁ, anid: but
she took a servant along and the servant girl, the servant girl
was a. sltave. Thats what she took along, she was a beautiful
iﬁirl, well proportioned, under the supervision of that period.
She had the misfortune of being a captive of war, wherever she
was from but her brother—in—laﬁ; a Snoqu&mie ‘man said, Why
can't I have the sister-in-law, they says, you could have her,
so when the child was born of the brother-in-law and this
servant girl, they had to give this child a name, Can we borrow
your grandfather's name, Pat HEﬁﬁﬁ“ they said, So Pat ﬁ&&ﬂ% s
name was given to this young fellow. He proved to be quite a
guy. Thats the one thats in the history, he signed the treaty
for the Snoquamish but lets come back to my background. Joseph
Sampson's mother was born a Snoqudmie, Duwamish and Snoquamie

man, her name waf(?????? jﬁhe married a Snohomish man;7777?
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S: ( 727177 }was a Snohomish mamw, of this marrieage betweef’??? )
and{???/ﬁome, what her realymame was, we used to call her

&
Duwamish. Duwa-bish, that was her first tribél{ name. Then

, v (@r“@f ,MM“\)
Joseph Sampson's father was Swinomish. And Sw1&5mlsh so 22T ( S
AL s P U —— o+ Seaboc maaad
-att- Samish so,<he made ...marrie{??‘}o out of that marriage

came four men, and Joseph Sampson's father was the youngest.

There was 2?77, 27277, 7?27, 77?7, (names of four men) in that order,

grandfather was head of the Swinomish from the old legends,

o

He had his name in history so that is Sampson's background. Now é
Susiés background comes from the Mt. Vernon to Ce;il City, that mge
Kikelys Tribe, that was her fathers and mothers from both sides i
of them and the father came from the Sikequil which is Hamilton. %
. Sikequil mean big boulders, Boulder creek wﬁich was Day Creek . %
T okl e blidl condd u.usrw (ot «:5&

iéf,m

during the Ice Age, r‘.....Day Creek was that part

@JI A ‘*ﬁf" Ctd i Lu,wﬁ
of the river, flatt’ place where wateerountaiﬁSg and thats why

o Celuloe
they call it Sekequils¢x§o then at-first her mother, she went
to the upper Samish, ??7?, thats around ﬁ%yview, they had a
/
camp around South Bellingham, all of that’waterfront from, not»

g—; {utdt l 056 e
Hfdelgo Bay but all of thatiarea onnor up in the Bay that goes

clear to Bellingham, around the upper Samish, thats there

p
(4

9%?@;%»q?2~fég%?ﬁr«nJ@%Wf

waterfront, sowthemareawﬁh&t,,4nother one of Joseph Sampson's

cousins, he married into the one of the Suado, he married g

) o {
a women by the name of, I forgot'the~name;§ut he was in—the g%
qxa«i.Luiuhu,e S
m{TTTE?V“by the time the treaty was made, ?%ese Suado wanted PR

to and others didn't want to sign the treaty, they wanted a

treaty and they wanted to be sure of getting their land, they
¢ The

were part Wenatches and part...east of the mountainsg Jé&%f

know what happened, so they didn't sign, so somebody told the



9:1-1;p.4

[NATEE hj

n«f};&ﬁ e gt fadeare LA CGilis
S: wmilitary, why . don't you sign your&chlef* yé&fﬁﬁWﬂmW@4dg &

T b O @J"%!LLA’“( s AR &M M«Cf Ao wwd» T (pptie [resplis - bt andigt s (Tl ‘{’“ = P:}
~afeﬂvn“thatwtreaty“ﬂthats why*themm%nﬁtﬁﬁ§wﬁﬁﬁ*f“§T§ﬁ“that

@Qg ‘\M%W o
treaty. 777?77 (Name in Indian) signed that treaty, So the

Swin®™omish would come in and my grandfather's name. was
???(Name in Indian) and they finally called him Bailey,
Dr. Bailey, His mother and two men that had signed the treaty

for the Swinomish were his mother and the mother of these two
&L%«d uwﬁi
fellows were sisters. So 777, 277, (Names in Indian) these

B b’ Le§7 Ll
treaty signers, were first cousins, thats how we did come <in

» {f}mﬁm o Thass Aalir
that, my motherq, /sisters, Annie, and Mary Williams came in

and they listen to,... and my Uncle was in an allotment, }
[ e

T e
(Frst name) Williams was the son of Mary Willlams, and we came
TeRE oy ol a&“’i I

along after the treaty was-signed, bet Eﬁ;ts our background,
(Indian name) was the name of thi#person that came in to

Swinomish, Picnic and he come over here and they went to
N g w7 3"&4“ ténéw

this whole end of this, known as Hidalgo Islandy which they

N -~ e e h
ewned, é#%y controled that whole thing, thth had a big

(Indian+name) they called it, it is a great big basket,

7 o~ i
{ArAM

a loose basket, and she takesg her children wherevet,gwb pickﬂWWwogy
£ A AL @
any place in the villages, take the children andukﬁ@f course

s bec{e. :
she had children of her own. But the d&nix:hanks, there was
Stake Leaf, he was a young man, he had a wife. And this was
so far back, it went into a legend, she couldn't catch the .

- e 0
hunchback rtbd Uuoas il U &mh dWg LAl et
k so she threugh rocks at him and (Laughs)

So this ~history is a way back, we don't know time flies by

@W«jﬂ‘ s e

according to, we don't know how long th% months were all about
but I know that history's back there. Where the Indian come

from, we don't know but that is the background of where I
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S: happen to betsf 77,
W: What did your family do, to make your living when you were
on the reservation?
S: Well, they, when I came, Fishing was the main thing. Fishing,
aﬁﬁ‘zhe first time, I remember we went to ggﬁggz%lsland and there
was two families, Bob Edwards and Billy Edwards, there were
seniors, they had two half brothers, €Charlie.and Dick Edwards.
They were from Swinomish, Dick Edwards and them, their mother
was from the Swinomish, their father Amisﬁf come from Dumish Island
and I;e Cannery was started over here, west of Anacortes and so
they had these people here, they gave them, they had £g§ﬁ nets
long before the coming of the white man so, these two brothers,
four brothers got together and they went up to Lo?ﬁé&lsland and
their fish nets and they were so primitivey I guess at that time
g% was around four or five, anyhow, as I remember it, I laugh
about it once in awhile, ?%ey gave them ropes and nets, andhors,
so they could agfhor these redf nets, these people so primitive
they said that ég;ijiﬁzould not follow that net, they'd have to
Frentzdd Clilins l et AP~

make ropes, fﬁey wouldn't use anchors, they would use big
boulders. (Laughs) They didn't catch alot of ‘fish, thats the first
time I went fishing, and to go on with that story, I remember
that, there was a big field day, it used to be in Olympia for

quite a while, the ranchers around here were settling, Oh there

was Apple Creek and so on and anyhow théy had a ballfield where they
5,

had been fishing,firsttcatch from this here re@ﬁ net, they roasted

them then they was a procession clear around this ballfield, and
36’{"{‘1 . “‘ivakfél—ﬂ

they were singing the tunes of this Stake eye, because this Stake

eyé, was a relative of theirs going back into the sea where the
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S: one of the Samish girls had married into the people from
Lo Gt Sedvnadf

the Seay the land of the Saphire—Samond so they were giving

thanks to the spirit who brought the salmong, they went clear

around and they came back, then they spread everything on the

head table, and spread it on the ground there, everybody ate,
.

ﬁnd.%men they got through eating:-and there was a big baseball

game, but the thing is that they still believe in they had to

have the ways: that the spirit guide, they had a spirit guide
j\,,g 7 Mgf 6&.« A AR «,,4.,,»& C L «"“/5 FRCW PR Y/ M

that &id, butﬁ then they continued, after the fishing was =

or the Cannery was developed many canneries came in there .

My folks worked up there every summer, One summer we was over

(Des - fon
to Ch@ckman Hay, there was a there. I worked there 5 cents

an hour, put tins on top of thesé?gﬁfgbn@, we used to have to
puncture the top of the can, where the steam came in, then they
sodder it afterwards, well this little piece of tin we put on
there to keep the sodder from going into the fish meat, weli
that was my job, 5 cents an hour, put in 10 hours at a time,
I've been working since I was that small, but®: then I got

work when I was fourteen I left from there«»é%t then I had
learned something about this fishing camp, steam and so on

and so on, well that was the main thing, “Of course, they went
Rvg pewkt

72, w%en the fishermdn wasn't working, he'd come up here to
Puyallupy 1903, was the last time we comew&u&gut that was the
main thing, fisheries, f% giﬁ% and of course the younger men,
some worked in the logging camps and the lumber mills, but

my parents worked at the fisheries.

W: Last time that I was here, you mentioned that your uncle was

a medicine man,
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S: Oh yes, in the v1llage whefe we lived, where we, on the
gk Sy cod gl

east side, there was a village settlement in there with the

radius of about oh, a little over quarter of a mile.ﬂiiere

were seven houses within that area. People lived there,

out of the seven houses there were five medicine men,

My Uncle Jim was the youngest, thats where we commence to

working was right above their place, How I happen to find

out...of course we used to go somebody was sick in Canada

) ’M/C) @iu‘;/mﬂ{ 18 %v“( iR ]w oy
someplace and they'd ask My Uncle to go up and keep time,

beating on the sticks you know, and what ever it was, to o
Fros voedt G S Lge LRE D T ovvigle. Petodts ‘M“’ R
P aﬁ"i’,{‘\_,\:‘(

Lx

keep time with these songs, soﬂBay Center's spirit...

&8 vrides [

$0 one day mother and I, we went across the Swinomish Channel}ﬂﬂf”“~%a‘“

and we come to a post and she said, "What's that son?" and
I said, "Thats an ad from the store down there about what they

were selling". She said, "Take that and master it, we're slaves
’ﬂ {, & S ‘dk!;:j J.» .

l\eﬁx\xw

to this new country, fillaster that “and’ she said, &ook at my
“g“»..(:'x./’?
cousing, hommas Williams, he went to school, and finished this
semester course up here at Catholic Mission School in Tulalips
’ i
Mrs. Preston, Bshe went on talking about who was successful,

“ .&y{w;‘i wsmm‘wmﬁg Jend b ﬁ*‘" J.I‘ i e «Cﬁﬁ]%v T U
sa&dwnvthrﬁg-bu%%$m%he»on%yffﬁiﬁ?‘vbﬂﬁ%Mmywbatkgrvﬁﬁﬁﬁ ane in
awhile, we go out and fast for a day or two, away from the

. (aYE .
habitat, up 'in the mountains where you can redd and sit out
on the Islands and bathl and pray, not that you would become
...but because nature will know youg~§tranded someplace, if the
nature knows you, your not gonna get sick and die, you'll live
So thats has been my livelihood, so my mother says, Look at your

Uncle, his medicine is good as any, I had two aunts, medincine

was on both sides of the
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S: which didn't do us any good so the new culture is the thing.
That was the very beginning,

W: Can you describe for me what it was like when you started to
school? Did you speak English when you started,.wms the school
on the reservation?

S: No, I could say "Yeah" and "No", thats all I knew, (Laughs)
The language was very much in Indian especially in that
neighborhood, except what mother tells me about these people:
But anyhow, these Indians, who understoocd the language, even

if they didn't go to school, understood enough to speak with

Clinect (Jfﬂ&ﬂ‘f\)m i% wian Athe,
other, the English language, theres very little Chinhoek, Ethe *wa“ﬁﬁ A edd

4

» m@vk~ . Mw»&’ﬁuwra &wmﬂvﬂwgﬁafkw xiﬂhmww»ﬁém
English in our Skagit- i&ﬁ& Eﬁé dialect lﬁéthe Skagit 1an&%uc@w
cvnkla

was understood from Olympia clear to South Belllngham, srmvfxf

W WYL AT {ﬁanff»i Ak ¢ The “’“j Alhidpn el He W Gy il sl S W‘zvtv
’f\.i .

@ s
dialects were developed, ...eeeeeoeeennyssyss 1272227270 C00wtn, %w oot
et ovendic e 3 Guai wies (o wdapiiintis O b ey s ot i Love s¢ . Gt cloy ~ ' %u s

T AR

But they understood each other, bﬂ%mwhen we went to school‘@b““&”“%“““(”“s
thats all I kneW*Qut the teacher, she was very patient, she was
she knew what she was doingy Wl had a teacher for a little while
I think she was a stenographer, a stenographer's wifey, I forgot
(e hed mdj{u‘i& bt sogir e e Gaptomdl (Man

what her name was now, she used to draw on the board, she'd ?%ﬁ%{@MﬁH‘f& .
S Lt AN A a2 -

W£‘W ST, G vuwmc(w Hf Pkl nstad ol d sy (1o aie hwm:f Tiuted o S bnsd,
,{ aJ il G vk B [ S l:wvé

draw imagegw we had to w ﬁk to school, walk over to school and
the older boys and girls, would say, come on, we got to get there
a certain time, If we didn't we forget and start playing around.
But anyhow we“ git the thing was, when we'ﬁégt up to the fourth
grade, thats as far as we went, when I got to the fourth grade

I stayed there,I don't know what yeafgingot to the fourth grade
but I stayed there, all these young people left the reservation

and went to some other place, they got married and so on and

left, sixteen and around there, fifteen and sixteen, and the
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S: boys were only seventeen and eighteen, and I stayed therey,
o e 0
but finally, this Mr. Potter,, el my Aunt Lucy...oh there were

two pupils right from the fourth, there was Charles Billy, and

2oy eoTpUels LETS W T

Q?iéi wd‘ i‘“‘j % u&x'& (‘ &’Z{‘{ﬂ/%mu}&i_ hi_} ’)mf\‘ Svl e »,w N

Mrs. (?) Thomas ’ who went to Quinmalt , Lucy got to be there

and was assistant matron and after that she went to Haskell.

So I had to start..while I was at home and I couldn't quit
s bl
because I was under sixteen, and the law required I go until

I was sixteen but in the meantime Uncle Thomas McCloud, had
iy (VR 0 © < ek Sl /«:W”d& forve Lo g depos vt Bismton 40 g Ly iy Crgd LT

{0
work on this,"’ gﬁoelng horses, and..... So _thats—-whenl even tried
to weld but When the time came for me in 19@@3 o to go

e % W CFiee Ol &w’w*«ﬁgfy&f Céterolin |
to school .’...,,.......END OF TRACK ONE ------------------

Track Two, Tape One,

ah Ay e de |
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S: It was awful hard to master the meaning and once in awhile
when the school got so large fifty pupils in there, so they

had an extra teacher and the Sub—agenﬁs daughter, Bristol, Stella
she had gone through school at ...and I don't know where else

she went, oh but she was a smart girl, she was substitute once

in awhile, You know she was so smart she used to count backwards
from 900 right down to 1, just the other way, (Laughs)

W: This was on the reservation, wasn't it?

S: On the reservation yeah. I have pictures in my book, Indianms

S ———

4y ol

At 3
of Skagit County. I"got pictures in there. But there was always

that helping hand, there-was—altways, 6h Mr. Bristol, H%Jshowed

us how to make gardens, he was what they call a Egg Farmer,

He said, your supposed to learn agriculture, there was nothing
said about Fisheries, these pepple never heard anything about
Fishing:as a living. If only we had some Scandinavians in there
and. Boy, Qe would have really went after some ...(Laughs) But
these were men that were raised in the United States, Agriculture,
Agriculture, agriculture, and but that was the drawback,(@e didn't
vae anybody that knew anything about fisheries to help us along.
A%ﬁt I might as well go on, On to Chimaway I was in the fourth
grade, I got there in March, well I don't know what grade I was

in but it was the fourth grade, put me in there, and the school
was crowded so the feachers %%?, principal I guess come up, and
theres too many pupils here, you can advance them so they can
achieve higher grades, so they pointed to this new boy over in

the corner, so I went up there and I got to the fifth grade and

the sixth grade, I landed the seventh grade allright, we used to

go to school up to Chimawa, up to July, when we do get out, we

went to a farm some where. So thats my background, I actually
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S: gut of the kindness of my teachér, Mrs. Whitaker, she taught
me, I can see now, all through Jr. High, all those years I was
there, when I got through with the fourth grade she kept me going.
é@hen I got to Chimawa, I was four and a half years in Chimawa,

we had to go a regular high school, for four years, and I was

the first one to ever graduate from that reservation. Also I

was the first one to ever attend college from that reservation.
So when the time came for me to organize, when Sub-agency's

were continued, I was called back there and where I delivered,
(gnd went to work and I organized the business council, the

tribes on the reservation were already organized, they soon:

gave them their*ﬁ?eaty rights in 1906, this was 1928, when I

went back there and organized, maybe I'm getting ahead of my
story but anyhow thats my education, that part.?f;esterday when I
was over, going to, this,;i&eedom Train, I told them I says,

I went to Hampton to put in two years of college but where I
stopped, my son, then ée went from there, to all the schools

in Tacoma, the University of Washington. He was a Lieutenant

at Larson Air Base, taught him his radar and stuff, He was
wounded at the city of Terran, today, He put in ten years for

Hughes Air Craft, he'll be coming back in March and He expects

M {*ﬁkv{e,
to get a job as Office manﬂheadquarters down in Los Angelos.
f}éfo‘:v

I say this because the time it took the treaty to® gholdt, anyhow
these, even now, they say, you can't learn because you are a
minority group, you simply can't learn, but you know better
we proved 1it, thats we came here, and Ben has proved it, he

wanted the top job, well lets get back to our...where we belong.

W: I was curious about the school down in Oregon, Chimawa. Did
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W: a special privalege where you'd be able to go down there?
S: Oh, thats was an Indian School, now again, how did these
schools start? Treatf% brought them, the schools,, its appears
to me that these army men, they were fighting the giouxs, and
those people in the East, Hampton, and I know that for a fact,
they told that story time and time again. They had captors

or war supposedly Captové of War, VSiouXS¢and they brought them
over to Hampton and from there to an Army Post, r?here were
all men and women, children, and they didn't know what to

do with them, we can't send them to the o0ld country, (Laughs)
so they kept them there and they got to worrying about them

so he was building this Negro School, this was after the Civil
War, he says, "If those Niggers could learn then why can't
Indians' learn too?" So half the teachers said, "bring them
down 'here," So they brought the kids, about two or three
months, the Indians were chattering away in English, they

had learned that much. Now as I see it, Carlisle was an

Army Post. As a result of this one géfﬁ&ﬂ&gg taken these
Indians clear down to Portland to enroll, the school,

then we Indians were -admitted into this negro college,
Hampton, to the Negro who were admitted their. by Scholarships,
we already demonstrated that we could learn, that the Indians
would 1earn¢s@£ll Carlisle was an Army Post, that goes to say
that these men that had charge of this army, says, why kid/
all theése people, there wonderful warriors, their very strong
their patriotic, "Why not educate them'", and then thats how

these schools started. But Carlisle was an Army post that they

turned into an Indian School. ©Now Chimawa, you asked about
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S: Chimawa, started at Forest Grove, the Captain Butchinson

e )
/1 ;;I:EX Wilkesogﬂf I'm familiar with Wilkenson. He started

it as part of a civic college, College of Pacific was affiliated

with that. The people ofiSalem said, Why can't you bring in

an Indian School? Bring them more culture and bring them more
oA

education, so they donated thisfﬁéiede of land five miles

north of Salem, So they moved Chimawa into the City, so thats
Thowon & ol S0 fisa

where I went,7they can teach them different ways of .&&ﬁﬁmw; At A
&
24 & wﬁ{:}ux c’?jx
Professors and so on can teach them and so on because their

fii oﬁf“”

handy with their hands, but if you went on{ you went to Carlisle

and then to Haskell, and further on in the South, bw”ﬁ"ﬂ°® Jé@ﬁww“b

W: Did the schools have Indians from all over Oregon and
Washington?

S: Yes, the West, part of California, and Montana, Oregon and
Alaska and before that, well about the same time, Puyallup
School, ﬁ%re, we had alot of Puyallups that went to Chimawa.
Puyallup actually started with Alaskan Indians, they brought
them from Alaska to come to school here. So we had alot of
Alaskans but it was up to the people to bring their children
there. Of course, these reservations like Swinomish where
there were ...while your child didn't go to school. But outside
these reservations why, they belong on a reservation, yet

out of the treaties, there all of these areas, west of the
Cascades is under the treaties, they should have had every
pupil and the reason why, they put them in the treaty that
called for reservations for the Duwamish, Snoguahiéﬁi Sucamish

and Snohomish the Swinomish, that are on reservations now.

o
K}
and the place where the Lumi is, these were temporary reservationsi
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S: then they become a permanent but there was thifty-six sections
(Ee L QK

of land established;near...for the purpose of establishing an

industrial school, niow all of these Indians were going to attend

L “y;.,&"v-»‘ C f{,;“} AL
that, but it never came up, Father £%) came out in 1858 and

5 7 Xrveat
started this Mission School, %i Crotheter at Gfé%@h Point but

then Father, was a noble one, he was ordained in Eastern Washington
someplace, but he had plenty of money then he went out and he

got his pupils and went to these loggings camps and so on for
something they could donate and finally he got the federal Government
to donate their share of this educating Indians so the church

and the United States started the education ...under the treaty
thats what they tried to get back at the last election but

they couldn't do it. (Laughs) But that was a precedent set.....
that could be done anytime, legallybﬁutkwe're not Christianized
yet. TFrom the time we get Christianized and become a true
discipal of Christ we're gonna forget our differences. The
Governﬁ@ﬁ%oday, now as I see it, if we are good Christians,

like Pope -John says, lets get together and forget fighting

about this whole thing. Of course that goes back clear to

the fifteenth century. The Church did have control ofwgfzﬁﬁntryﬁﬁk‘
up until the time of Christ, sure they controled Rome, they
controfled France, they controlled Germany, they controlled England
but then you know its these damn Englishman, (Laughs) An old
Frenchman said that, Rome, if you have a Pope;,.we have the

right to have a pope, so they finally had to get a little priest
to,a parish priest back there and by-pass all of these popes

made by the different countries and set-in Rome and stayed

right in Rome and for many years until Pope John come up,
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S: So we coming back from way back.....?....so0 thats that.

W: When you finished school back in Virginia did you decide to

go back to the reservation or did you have other plans?

S: I came back to the reservation, I was sick, I took sick @uslus
very e&#f#' and I came home and I stayed home and I, but

you know I took the old dog and my shot gun and I went out and

x AL L
I had 02 Jsome fellow had tuberculosis, the nurse....,After I

got strengthen&Qut then I worked in the Cannery for a little
while, I worked in, fish cannery and thatﬁ%%ll, I made enough
money out of that, I built a house there, well I could not see,
here I had, oh I had, when I went to Chimawa I put in two years

of Wagon making so finally I went and I took up steam electric

of course, and I thought whats the use of taking the saw in my

e t;\w“uﬁww«&ﬂi "K (e Wakel éff(fmwi“ gd, Sl l;zwaw,} ff;zzaéuc:: et AP
gL - f -

wh“‘ j‘\{g,mj YO w?»g
hand,......S50 anyhow thats how I got into it and I could a

Scholarship for the Hampton Institute, I took up Mechanical

Engineering, and so I was a well-qualified mechanic and Engineer

L,
also another thing I didn't know, at Hampton_ Learned that our
AT A
Vj/uw
boss, our instructor, He hagd de31gned the first duplex for the
wiw“g/v&wwf& dd A AR SR Dok AL éfg{gwwnd ’f:“’m“; J Gl Cud

Navy’ so when I come out, I come out a specialist and I didn't
know that, I was just an Indian, (Lines garbled) But I worked
at the Cannery as just another hand except one thing, the Sutter
knew that I had gone to school, I was in charge of this, he

had put me back to two little wélghing machlnes developed in e
wﬁu " »ﬁﬁ,«j Cltgmnt e . Y«éqw j "»—f U"‘”’“‘ (wé”"“* \%“‘ Al i‘m; ‘”K&”j “jviv x“‘"u'd’// G 68 ""’Q“M -

Belling ham, camp—and (Lines garbled) T
i ; WAV i : ’63 Juﬁ M«f}. VM’»»«
I was only there about a day, (Lines garbled) @p I had to take

L,,gi TR~

the others too, Then I worked, I helped thef@ Cannlng machines

through the night, I learned that...d4l11] I had to do at that time
N ) }"}’ .
B e
was...in fact they wanted me to stay and wait for them and during

O Jerebsnerea i
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!»’m,,ﬂ({z(’a, &/f,/v(»‘mt, At | V’K

‘) Y ,‘Aﬁbﬁ i{"ﬁf&‘v
. i “r L LERT figinad CLod émgua
S: the winter, well I wanted to build a house, and I finally &@w%"
- Szeomadi, B

went to work for that winter as a fireman forﬁthe Shingle Millgﬁm(ﬁ%w&%@&y
but if I had known the Cannery businessfégild have been my

business. I understood that farely well. One day while

I was going down to the Cannery there was a boat stalled

len(’f‘g z f'f i?u:iw(taﬁ%]{f{fw&««iw §
about four miles from Anacortes, C ]

people sitting in there with the boat, and fello%;

%f.» ﬂé't;«L‘wvuﬁvf Lt

says, "hey, can—you—come-and

-“”"‘ﬂ AT “ujﬁz,ﬁw‘ﬁ"wv AT
we#eek ott Enginé?" and I said,

" 1"
eeh , and the th}ng Wouldnﬂpwetaﬁt egﬁ }E@W§§“ﬁ%oodé§ " 7ﬁMU Zorod, e Lo’
o M:W ‘Léf” L/!«,. Ll o ugstx e - e,;«, o (LSS ROV A g

ik id 5, &t N&’y@qu? el

J“A 1Yot S e ¥
(Linés g'wa%%Y” But the bi% fhlng abgﬁt, after many Years . o,

Well, I worked in thg river for while and then I got tired of

working on the River, I worked in the sawmill for awhile then

: (@oan{ &ff?ua brangilo e and ?iﬁfmw&
eilnes garbled%

one day I saw these Indians at the sawmills,
; w{ Lz,'w—f“" (,,,LW,]W{JV‘{ 19402

9 v, et Lo /wy. ke St Sy O ool B Ol TG it il 7

- e ‘Vé‘i‘h't’zér m’/ut PR N X s o . ("jé,« M,_‘("C
He s%‘“* #Ey on't you stay help us, we fiave o assistant

ey i j”f
/m% ot

i {@&/}’Fﬁ’i Kﬁ(jﬂ?
0il burners, so I stayed there, and I worked ther%ﬁntilﬂ then i Jﬂf?

[4

, pi= :
T transferre@?to Popular, Montana. the Indian School didn't

have a engineer or Mechanic so I went over there. And these

e aiiin @L“ s e {M;w I f“ ¢ et V? flw,( énd ZI;U) £l
people flnally set me stra%ght, (Llnes garbled)@we ({M“ww(ﬁigM’MV{j i ;g,
ﬁ,,y'—l’i‘ Gl L AT &”&WM’& Lo loded ol "%v/a% L Lo _ofen BP0 {h—a.ﬂ»:j; et AT TR f]/»:’v{ﬁi e e

.»ﬁ&,@ - N E. &f

~..I was told don't be afraid young man, said, this
M"l L,f“}we’
agency mechanic has been here, gf you need any help, call on

him" The agency mechanic had to go some place and the first placeﬁam ﬁwﬁ&“

wny
a f A
the boys, at the Indian School, they was out on an-assignment

%ﬁdh%ﬁbh»QNW®
working the mower and hay"g So they asked me if I knew anything
about it, and I said, "Oh yes, I can fix that thing, so I fixed
the thing". (lines garbled) Anyhow, I fixed that and so I was
pretty handy. There were two Agents, sub-agents I think.

That Reservation is only 80 miles long, 30 miles wide, That
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S: summer I helped the...Oh first thing when the school's out
they had a new boiler out there and school was just about out
so eh asked me if I knew how to put that in and I said, "oh yeah

I know how to put that in, I just got through at. Chimawa, We

§ Gf Q,Lz e LM Aﬁ,g N S u,%;;\lif otk (oo
had touched on at there, these oil burners so Lines gar led)
"“E 5 § f’ 1 - .- -~ T DU A
;;_,,{Wx,. Sy AL alen (o iy cuangd rﬁiwﬂ/j Dt Wl DAL i\/(i;/“* AL L)?Mg, 5 ff{ ot “;/ Acieol o o Lo ur‘f
L
e

(Garbled for several llnes) . o

: { ool A SR
‘i@g i L sﬁm/"”w,m/kfj v V"M”Lﬂ/{"z ‘vaf‘w C \\ﬂ» Fx’mj‘: b O ”s“(\’} A %‘ i

b e ol R duna]

Oh everybody thought I was a smart guy, I was still pretty fresh
with my college, I hadn't yet to be a logger, I hadn't mastered
the (Lines garbled) so I made a hit w%th them, anyhow these

i PR ) AN

v G0 {/
"1 went to this Pow Wow the

people was going to give me...
Fourth of July, at the round house, about a:mile or two from the
school and I asked the teacher if they wanted to go over there
so I took them over there, the teachers, and while they were
there, an old man was making a speech, he was blind, (Lines
garbled) I told them, "Where Ibcome from when a man makes
a speech like that well we pay him for it, I said, I come
from a neighborhood where they have these Pow Wow's and have

w\ﬂ /;j«% s """\W $ 6 s Iope e S S Jw
these thlngs So the next Monday or the Next Sunday, the old
man that, during the summer, they left some of these Children
there, that had no homes to go to, parents were out working,

S )

but they had two girls, older?w Sixteen, Seventeen to work for

the matrons, and the same for the boys, and the old man when

I came back, he come to see his daughter and he come up to me

and he says, "Hey I didn't know you was Indian". Q&wﬁ“
"’b v ek o 1&3&

(Lines Garbled) Laughs. So his girl come back to schoofa%hat"%/f e piid

3&1’% L%

(2

year, she was in the upper classes, seems like her brother and

her father or something was counting so they offered to give



9;2-1;p.18
(. arar
S: ¢22). if I would stay with them. I said, "Sure, sure, sure,
and thats alright." Anyhow, that second blizzard, I went back

to the sub-agency to do some repair work, (lines garbled)g{dmﬁr

’iay £t ‘,g/i‘»

C cond . cdl.

;J-yd ey et Eoicel et -

il
;}{“{ 5 ( I R B SRS Vot S L «&{E{v . Y P PRI
& G

W: Did you go back to the reservation, is that when you went
back to help...
S: No, I was always in and out of the reservation all the time.

‘:f” AL /Lx'C“( “{ «flw_g el 74«,,»;9’ o ‘(]3“1“ e @Vsafﬁ, YD f,x M««./}) Z/im
(lines garbled) wartime came along and I enlisted in.. I cut

my age down so I could get into the Army and I did. It was
after that that 1926, 1926, I was home but anyhow, I was working

while I was in the “War I came into Tulalip, I was on my way

/ ) T

to California, (lines garbled) 7 —ade ol et /- ;
/J}- &y AL

€ {.‘fi.»x - ‘}“/ /&// i:

&

/ Pl
f)'l{‘t"vf (/f“
e &

< CZJ:/%_},) Pye

Y ! B HE A G

L SHecdry ﬁ-ww /fvef“; (Feiees O ST TEEE e et

7 et “f’ﬁ’”’“’ T i e bt gy Gfitedln SR Al :

g “ o, LA s . . A
g "fiﬁ—«/f s “5/ /QW el are /)i e e i el el
be we wgﬁé ~ L (?n farg« cz,& e o

Ub&w{’a) < '{{ : . - o il w R 5”;«4’/’%‘%‘;’3’&7 ‘.

er i f‘bwﬁw 5 e el Leitatt E

thew iow says, sure,vyou can have a job here"

G gfdeas
END OF TAPE: ONE-=--
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o '8: well, I came back in 1942, from Montana I came back in
1914. This Federation was organized in Tacoma here, for the
purpose of helping Puyallups, the Puyallups moved from the
first reservation where 01d Town in now, they moved up into

land wius Sarveged anda ddoZed
the Valley, they were alloted then, (Lines garbled) Ffhey were
given deeds for the 90 allotments,...under this deed it said
that, when the State Legislature hadzbeen formed, they will
have the authority to remove these restrictions. The First
State Legisflature was in 1893, first order of business was
the restrictions on this valley over here and then ten years
there were only...ég become effective;7§04, and nine years,
ten years, there were only, I think 9 allotments left under that
90 and it was partly owned by Indians, Thats when this Thomas
Bishop was a member of the city council I understand, he was

homade gf Cornse )
his mother was Sa%avméshfghis father was(ducasian . And a

SM Chima coom (n Hhe 6"&;&31&(3('5[0:&1—@
brother of his was & Bishop from &ieddmsesom but anyhow he said

1

W
he f;%g'out and organize and help these peopley béll there was
Cohandas Qacls

(?) from the Snoquamish, and yet was talking about this thing

in 1913. Trying to get them together and organized, 1914,

Chadss Qi o C i o Dol T
(?) was a éﬁimawa graduate. L He was a Duwamish (?7), thea—there
. D ncades, Thon chwaoo‘t'/f%m'g”) @/44{“”.
qﬁd% T~>was a (&) . don't know what his first name was, he was (?7) “

pe ‘ e
then there was Henry Steed, he was married to one of the Lane
MWW,M(:
girls, he was a €himawa man, he” was hexe-and Bob Shelton was
there and of course there was others from the old people that
couldn't read or write, they had to say their views on the
3o .

whoéle thing. ®&& Bishop had finally said, we can sue the
Government for all these treaty rights, I just sat back and

listen-to them, This Charles @%?U)was a cousin of mine, so I
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S: was watching him and so then, after all I had gone

a number of them that couldnféy read and write but they

were from a far different people, they could not speak thedf

4

5 -
;ﬁﬁgié language so they asked me to come up, and I said, "Okay
So I went to work for them and so I become the Secretary of the

upper Skagits. And the first thing I had to do was, was to

-] . N M o Ld KTSIZ&L ,H)
hid e s Lellow Bishe before | he Was wp Yhese (Urpe
send me over here to Tacomajk%(Lifgg Easfled)r And so 1 é;&d%aﬁdaémt%&'
So they wondze, che drna :;
came over here and I got a copy of the treaty and I got %“%wﬁ%g

aFold of the Attorneys Bates and Peterson and the first
attorneys for the treaties, the treaty on this here, Indian

dewatgon of
Organization, anyhow mm the Northwest American Indians, I
had two sessions with them@t%@hat the treaty means and So

it Fe

I went back there to help the Skagits, Joe Campbell, chairman
and so on interprete among them. Well, Tulalips were into
. m ) . EK@ML&J’V;— . ]
its, Lumi and all these people in thes Skagit—area, and thefZ»wWSUWLaﬁﬁ
sa¥e, they claimdthey couldn't do, they can not sue the

governement, unless its an act of Congress promitting them fo

Sue the . Thotowvhat-the f g7i wwan,
» @%11 in the meantime, the Snohomish, and the Tulalip
 Sacp "Whey den't et go cven G b Ty Ty
(Lines Garbled pretg} bad) “Bureau of Indian Affairs, will

'

4 e bwe ot venagades ccclste, Jast froul,
help you , Igey were the oness Tese o ther flbws were i g “Hendy

That 6 whet - swd.  The Bmfﬁz of Tndian of Adt¢airs “ go back z‘a*ﬂfos&,{,;{j Crirds
¢ fisten Ho pou s S6 he Clume ba, BE 6f these weove Snshomish omcd {tiends of mone }AF{W
vU ] -«- = =1 =~ = S B o e, ¢ S S

M i AT, oy

and these guys came back and they told me about it and I
was working in Tulalip at that time, so I went and had a meeting
and asked them if they would join and help the ¥Yederation amd get this dribe o

H

and help get this reservation through. So we had a meeting a7
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S: s; Shelton, to let the people knmew that we're not joining
the Federation, instead we'll work as a tribe, %fié%gigﬁiﬁi;ﬁf%96W%@
and we talked this over so we invited them to the next meeting

about a month after the meeting in Mt. Vernon, Thomas Bishop

in the meantime had gone to Washington D.C. and tried to get

a bill through and he couldn't get it through because he didn't

have the backing for it, so the first thing in order was to,

sent a delegation %% suppor#ﬂMr. Bishop but the trick was

we had this, to involve the Bureau of Indian Affairs into

this, through the Sheltonﬂﬁgo we passed a resolution, we

elected delegates to go and so we sent delegates to go over

there, @he Bureau of Indians Affairs was supposed to work

\hé/udlf, NS A
to if¥prove that legislation to (Lines—gaibled) in 1920.50 we had & Chante tosue

wed werd

#¢3MMMWW£S0 as aﬂrqsult of that, in 1974, we finally, no before the

Claimg%mfﬁz Court of Claims, Oh, you fellows got more out

of that.......We had to change attorneys then, Arthur E.

Griffin of Seattle, was our attorney, Arthur E. Griffin

came with the Swinomish out of the Federation then. He said,

"We appeal to Congress'". I was back on the reservation organizing

so, we appealed to Congress. Congress then, organized this

Claims Commission, as a result of this Claims Commission, we

were awarded big momey. Thats there and thexd?;iognized us

bq@uase we were not organized, Tribes, I organized the Swinomish’

under the Wheeler-Howard Act, they recognized us from both

divisions. In fact, it was about the best they did, the Bureau

. . | & Lo Wmm .

of Indian Affairs. Judge Boldt ( without an

organization, without constitution, charters, they were supposed

to have educated these Indians so they can have a &%%&gb |

Tribal owm
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S: in the meantime, Steve organized the Tulalip tribe,
Incorporated, many tribes and some reservation Indians
Wwwwcﬁéwﬁ‘ﬁMJf
and their using that....Well anyhow that, its up to date
now, but we sued the Governement and we, the Skagits Tribe
they were in the front then, (Names) but (Name) and Gﬁéé&%ﬂﬂ%725ﬁmfdwfﬁﬁ
Haify,
whole—tribe was settled before so they got the highest pay
they got a §1.77 an acre for it, and the Swinomish was
right next, we compromised so we took $1.50 an acre for
ours, $1.75 an acre for ours. §$1.77 an acre, big money,
thats where it stands today,
W: Was there ;Pot of (ooperation between the Indians on the
; LoV
Skagit and the ones down In Puyallup?
S: No, everybody was on this Federation, everybody worked,
Wao S sPfpel
but how, the whole thing’....gdve up. We had to pass a law
first. Its was after that we understood that, that we finally
worked toward one thing. And I was instrumental in getting these
i)

things, not brag about it, but I had two years of college.
I'm not bragging but its the amount of education, now we have
alot of educated people, College people see.
W: When did the Northwest Federation end?

CMZ&WW) pohieing s
S: It ended after I was herqe I got a letterAéTnmhzhef{?? thats
when (Name) Williams, after we had sued the Government, and had
the thing going, they kinda says, '"Well we got it through the
Government lets forget about this thing. And it dies down.

But anyhow, I think we were here now when It finally ended.

the people in Oregon joined the National Congress of American

Indians and thih “the ones speaking for us now.
ThG Ao
W: You came here in what, 19507

S 1942.

.o
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W: 1942,

S: I was 55 or 54 then,.

W: Is there, when you came here did you mix with the Puyallup
Indians as far as the Indians in the area?

S: Well, like I said, we come é”f way back when I was a small
boy 1903 was the last time before I went to Chimawa. We was
always affiliated with all these tribes. By inter-marriages
here and there, and the whole thing wasg @Me language was
similar and my folks could communicate with these people.

And my Aunt and Un%;gs, they went to school here, so we're very
much at home here.f Of course when we become Government employees

— s ()R, A5 ik wﬁ!\é:i’j“‘ Whett,o oomed \ﬂml,m'vw SN
we're just Government employees% We even had Chinese-girls from

down in around Ftfiscoe@, they werewupﬁherqﬁirainees, Chinese
girls in the hospital.

W: Do you feél, just to sort of round this out, that the efforts
of the Indians to. get the treaties implemented by the Government
has this been successful?"

S: 1In as far as the instruments of the understanding of these

, sgwiched the suwtfece
treaties yes, but, theyfﬁust (ines—garbted) of what they could

Bk APy e

have done for the Indians. There was not that communication
not that understanding, like I say now, herey 2 man from over here,

the one of theliiigﬁégs we had here, he had gone through Agricultural
College, they sent him out here (Laughs) what good is that, a farmer
out here, allthese trees out here, thé only thing good to do was
fishing. If they sent some lumbermen out here, they might, it might
have been better, but here it was, agriculture, agriculture,

and so a lumbermen out here might have been better. And now my

sdvatise was, my wifes advise, she says "Why don't these White
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S:%(Sdhermen, their having a hard time now, why don't they go
farming?" There was good fishing, thats what they told the
Indians here. (Laughs) Why don't they go farming instead of trying
there was good fishing, thats what they told the Indians here.
(Laughs) Thats beside the point but thats about the way it
was. And so I was back in Swinomish, the first thing I did,
Hhat N A O
to organized was to ask for my certain g%@%ﬁﬁishf?f??)
e
becauge iﬁﬂzgsi $1500.00 and somebody says, '"Whos gonna build
H{m\,/ U/«Luu/ug/h; _/0 ”e (,'/bb 2
a (7)" and so we got $1500.004and within three months from the
time we got the money we were fishing{ Yeah, (Lines Garbled)
W: Well you knew how to fish®
S: Oh yeah, I can fish, I fished when I was...all I had was
a bent hook, on the Puyallup River I fished when I was ten years
. fo
0ld in 1898. And my job was. to %E£M§almon4 and Hopickers so

A
so you go...oh it was about gwogmiyes or so where the Hop yard

#4

was, I used to go over there and pick out. a’hook with a hanger

I woidd shond o The riStles andd Jast wutch He salmpr, Flrst o,

about two feet. (Lines garbled for several lines)

weoald oot a teow gand put Gene iy Sack-and Gy Lack, Thet river oo
Chisot Jutl of foihe . Kamebers Come ner heoe .

Last time we were over here was 1903, there was wagons here,
tliey had pitchforks and throw the fish in and use them for
fertilizer but 1900, (Clear his voice) the cannergg were just

over loaded with some Salmond and they couldn't handle it

(Lines Garbled) Th¢ ﬁ%ﬁ frapo u%ufa&fﬁui‘baAMQg“Mﬁ¢¢7Q;L

e Scow e =B .
&hey dumped safl load after -sat} load of Salmond into the Puget

Sound, it was floating all over the Sound. Thats only a
. o therot
part of how they lived. There's all these dams ef €oncrete up

there, Pioneers said they were going to kill off 20,000 or

J
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j wp oo dap_atdhe
S: 26,000 or what ever it was of Salmonﬂ here, 4€#0) mouth of
Geie
the e River. But these loggers came in, even the Sportsmen
heg dumb you know, he only knows catching fish, He wears his
high heeled bqpts and he walks out here, and walk on the gravel,

Hhe 5?%&““9

of those Salmon#, he doesn't know. Or he doesn't care

' mohe he o't

hes only for sport and he catches them fish 1iki§pe can throw

it away and get another one. And for the first time, the

Fisheries Department of the State of Washington, does control

and can control with the cooperation of these tribes, the

fishing, regulate it because the treaty is an international

document. The State can't do anything with it. They've tried

it, they can't change it unless the Indians themselves sign

with the President of the United States. Thats why Judge Boldt

was not only doing a favor to the Indians but to everybody

so they, the statewide fishing for the man who actually depends

on fishing for a living, you see, not the big money man they

hired out, with ten or twenty boats, and hires fisherman here

and there and sits back and drinks his beer and reaps the harvest.

Thats not man I'm talking about, I'm talking about the man who

depends on it, somebody that goes to Gig Harbor over ﬁhere, they

actually have to fish for a living. Those are the men that we're
wwlauﬁﬂﬁgtkﬁww:ﬂéﬁr

protecting, besides, (?) (ibok at the &ast €oast beautiful streams

not one fish around, I was over there 1908, and 09 and iO, these

big power wheels you know, for the factories that kill off all

the Salmoné. This is what happening here, Judge Boldt came up

and he's honest enough, big enough man to stay here at 50-50.

The treaty says, the Indians still fish and common with the

j# shoutd

Cllorpma 06
>f%§h in the territory, and:-common is just reversed, it should
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S: have been in common with the Indians, they own most of the
territory. Boldt worked with them, Judge Boldt, more power to

them, he'll go down in history as one of our greatest statesman.
Well, theres another question,«ﬂeamL%&iéuﬁﬂbtyif?

W: No, I was just, that pretty well covers the, you know, my lists
of things, if theres anything you'd like to say about maybe

about the changes that you've seen that are good or bad since

you were a boy.

S: Well, T should come back, what I appreciate, I appreciate,

now, like I said, over at the, there was this train over here
Freedom Train, these men would organize the United States, and

took command, they could see that the Indians were worthy, they
were human beings, second to none, they said, there has to be

a communication, as far Back as that. WNew England States,

they bpened Dartmouth College, and while I'm siting here talking , .,
about Victor Johnson was a Columbia River Indian, he went to
Puyallup School here, and he went to Carlisle and from Carlisle

he went to Dartmouth College, he didn't finish there, he come to
visit a friend of his at Hamptop Institute and I got acquainted
with him, but his two sisters were classmates of mine who went

to Chimawa. He and I, when I had become President of the Federation
he used to write the Resolutions, the Resolutions man, and we

met with Commissioner Burke in 1926, to open up the schools, he

was the principal of Puyallup Indian School, and I wasn't iﬁiﬁ%f;ﬁil
I just took some friends of mine over there, he says, "Martin,
won't you help me, second this motion I'm going to make Dbefore

I come back with the Commission of Indian Affairs tomorrow."

I said, I'll do that. So I recited in my ten years couldn't get
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S: it across, because I was Indian, I was brought up over here
I can't go to public schools, so Victor Johnson opened up the

& schovto
Schools all over, to the Indians, Commissioner Burke, so I
second it, I was well qualified for it, even if I had gone
to college in the East, I helped him and he helped me afterwards
with work, after I got on the reservation to organize the Service
side of the Community. Thats the whole story, but that college
helpedy @h the other thing, Priests came here, down the
Columbia River, ﬁ%ﬂ;iéiiffgt, to the Nisqually and then into
&&%gﬁg;Island, they finally says, we have the freedom and why
not go and extend instead of going to the Hudson Bay People,
so they organized these big missions here, and like I said
when the préiést come up, When you die, your body goes to the
ground but your spirit goes to heaven, and Indian says to him,
"Black Robe, how do you know there is a heaveﬁ?)they said,
ﬂe says,”your talking about our religion, when we die we go
to the happy hunting ground, where%your happy hunting ground?”
He says, "Christ told us that", Well he came, he was born of
g&r—Virgin, then when he grew up and would be crucified on the
third day, and would arise again and go back to heaven, and
thats what he did. he proved to the peoplqhere, that he was
the Son of God and thats why we know? The Indians, says, "
"Black Robe, we're right with you, I don't how many of them there

was , but we're still trying", (Laughs)

Sings song.—-—-—-—--—- you got room for another Indian song?

when I was at Fort Lewis, at the Freedom train, I sang them
this song, it's the song of a man traveling from the east to

the west, with a good cheer for the people, and the man says,
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S: Listen to the égeg?/of the traveler from the east, good

tidings with you, take to the west, and here it is,.......
~
end of song) the theme of all the songs seem to eenter on that

one thing, always the rising sun, a new day, every new day brings
we i alltho Conlisniin Wading foew hdem
cheer and brings hope, thats why (LigTe—sgriled) and I go on to
say, that Shakerism come in here and told us how it would happen
when an Indian was converted into Shakerism, not only himself
was converted into it but also his spirit guide was converted
into, and this song was something similar to like that. we used
to sing, and when my cousin jeéggéé Harrison' became a Shaker.

the changes had a different beat.

sing songs.)

the same song although it changes, the same rhythi, but anyhow
they, this spirit ghide stays on the world right here for generat
and gernerations, and never changes always here, its goes with
the nature, like Chief Seattle says, '"When we're gone, the spiri
of the people will stay here", thats what he meant. The souls

of the men goes someplace else, the spirit guide roams, these
Indians are always on the earth here and anothef thing, turing
back to this, a young men from Seattle was in %g?then they
stopped the Germans, a fellow was Skagit, he was all alone, his
grandfather was the médicineman, well he was not living at the
tim§ World War I, pretty soon, he heard this song, %ﬁé%% people,
ihe says, "I'm not alone, my people are with me, he went to the
Battle's end, survived and came home. They believed in that,
every where he went, We don't follow it, just like the man

sajd, I brought him to church but I didn't go, and he says,

you have to go to church to get somewhere. Thats the way with

i do ey U,
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S: us, we still have in our background to help us.

but what I missed over here, I should have...there were alot
of Negros in the Air Force, out dn Fort Lewis, I should have
sang, told them about Hamp&on, instead of that,

Sings song in Irish--==——-mereemm e e

End of track one, tape two

Thfc-\-wo, Track swve





